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Beste lezer,

Dit voorwoord heb ik uitgeschreven kort na onze 
deelname aan de Erfgoeddag op 24 april. Het voorjaar is 
altijd al een vrij hectische periode in het D&A-museum, 
maar nu was het omwille van de nog steeds geldende 
corona-maatregelen vrij lastig om alles in orde te 
krijgen. Gelukkig is ons alternatieve, online aanbod voor 
de Erfgoeddag heel positief onthaald. U leest in deze 
nieuwsbrief meer over onze voorbereidingen en de 
uitvoering. Ook op andere terreinen zitten we natuurlijk 
niet stil. Bruno Kayaert heeft zo een badge voor het 
D&A-museum uitgewerkt die we gaan gebruiken voor 
promotiedoeleinden en intussen werden de eerste 
afgewerkt exemplaren overhandigd aan voorzitter 
Sabine De Schryver en administrateur-generaal Kristian 
Vanderwaeren. 

Verder zwaaiden we op 1 mei Marc Vergauwen uit en 
daarmee vertrekt opnieuw een stafmedewerker uit 
het D&A-museum. We zetten naar goede gewoonte 
ook een object in de kijker en deze keer gaat het om 
een toch wat eigenaardige nieuwkomer in de collectie. 
Tenslotte is er nog een historische bijdrage over collega 
Louis Mangel die er naast zijn vele douanetaken een 
markante hobby - of zeg maar passie - op nahield.

We wensen jullie alvast veel leesplezier.

Namens het D&A-museum

Francis Huijbrechts 
Conservator D&A-museum

Foto: Conservator Francis Huijbrechts

Voorwoord



De Erfgoeddag heeft in een aangepaste vorm op 24 en 25 
april 2021 dan toch zijn 20ste verjaardag kunnen vieren en 
dat is een goede zaak. Zeker in deze moeilijke tijden, nu de 
nood aan ontspanning, cultuur, natuur en dergelijke echt 
wel hoog is. Ook wij hebben onze jaarlijkse afspraak met 
dit grote publieksevenement niet gemist, zij het in een 
andere vorm als gewoonlijk.

Wat is het uiteindelijk geworden?

Het digitale aanbod dat we hebben uitgewerkt rond “De 
Nacht” bestond uit drie luiken. 
Op onze website (www.nationaaldouanemuseum.org) 
en op onze facebookpagina hebben we eerst vanaf 
midden april - en gespreid over enkele dagen - een 
terugblik geplaatst op 20 jaar Erfgoeddag voor onze 
museumvereniging. Sinds de aftrap in 2001 hebben we 
aan 17 van de tot 20 edities deelgenomen. Dat is op zich al 

FEESTEDITIE
De Erfgoeddag is voor ons traditioneel de gelegenheid 
bij uitstek om een breed publiek te laten kennismaken 
met het roerend en immaterieel erfgoed van 
Douane en Accijnzen en het grensgebeuren. Door 
de coronamaatregelen komen evenementen als dit 
echter sterk in het gedrang. We kloppen even aan bij 
conservator Francis Huijbrechts om na te gaan hoe 
men hiermee in het D&A-museum is omgegaan. 

Francis, had het coronavirus een impact op de 
Erfgoeddag?

Het moest eigenlijk al in april 2020 een feesteditie worden, 
aangezien het toen voor de 20ste keer Erfgoeddag zou 
zijn, maar omwille van de uitbraak van COVID-19 werd 
alles een jaar opgeschoven. Naargelang het voorjaar van 
2021 vorderde, werd het echter steeds duidelijker dat 
de Erfgoeddag ook dit jaar niet zou kunnen doorgaan op 
de vertrouwde manier. Het is deze dagen echt wel lastig 
plannen aangezien veel afhangt van een onvoorspelbaar 
virus en de bijhorende richtlijnen van de overheid.
Bij de organisatoren zag men de bui ook al vrij vroeg 
hangen en zij probeerden potentiële deelnemers zoveel 
mogelijk met raad en daad bij te staan. Bruno en ik 
konden zo een viertal online sessies volgen vanwege Faro 
(het Vlaams steunpunt voor cultureel erfgoed) waarin 
men onder meer advies en suggesties gaf voor een zo 
veilig mogelijk verloop van de Erfgoeddag in musea of 
andere locaties en waarbij ze actief meedachten over 

van het Financiecentrum Noordster en het D&A-museum 
omwille van de coronamaatregelen nog voor langere tijd 
gesloten moesten blijven. De beslissing was dus gevallen 
en we zijn begonnen aan een andere, digitale invulling van 
de Erfgoeddag. 
Een tussendoortje – of eerder een opwarmer – was onze 
bijdrage aan de Nachtkalender voor de Erfgoeddag in 
een groot deel van de Kempen. Het ging om een initiatief 
van de erfgoedcellen van het arrondissement Turnhout.  
De aftelkalender begon een maand voor de Erfgoeddag 
zelf en staat bol van verhalen, anekdotes, recepten en 
tradities rond nachtelijke activiteiten in mijn thuisregio 
en dus inclusief een artikeltje vanuit het D&A-
museum. Daarvoor vond ik inspiratie in het “duistere” 
smokkelverleden van mijn eigen familie… en het was 
meteen een leuke en makkelijke manier om op grote 
schaal extra promotie te voeren voor het Nationaal 
Museum van Douane en Accijnzen. 

alternatieven. Er waren trouwens sessies bij met meer 
dan 120 deelnemers, zeker gemotiveerd maar met heel 
wat vragen en twijfels. Zoiets zet toch in de verf hoe groot 
de impact van deze pandemie is op de cultuursector. 
Iedereen wordt met deze problematiek geconfronteerd 
en een blijvende inzet, flexibiliteit en inventiviteit zijn 
aangewezen, zowel voor de grote als de kleine spelers in 
het erfgoedveld.

Hoe pakte het D&A-museum deze speciale editie aan?

Het algemene thema voor de Erfgoeddag 2021 was “De 
Nacht” en wij hadden aanvankelijk een tentoonstelling 
en een aangepaste setting en activiteiten voorzien 
onder de noemer “Duistere Praktijken”. Hierbij wilden 
we de schijnwerpers zetten op bepaalde incidenten en 
ontwikkelingen rond fraude en smokkel die géén daglicht 
kunnen verdragen. 
In de loop van maart werd evenwel door de Stafdienst 
Begroting & Beheerscontrole aangegeven dat de deuren 
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FEESTEDITIE 
ERFGOEDDAG 

Het themabeeld voor  
onze Erfgoeddag 2021 

(Collectie D&A-museum,  
foto Michael Janssens).
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een hele prestatie, dus is het zeker de moeite om ‘ns een 
kijkje te nemen en mogelijk een aantal “oude bekenden” 
terug te zien.
 
Met het tweede luik waagden wij ons op een iets minder 
vertrouwd terrein. Op zaterdag 24 april gaf ik vanaf 8 uur ’s 
avonds immers de online presentatie “Duistere Praktijken” 
en dat werd meteen een primeur voor het D&A-museum. 
Behoorlijk spannend toch. De presentatie verliep via Teams 
en niemand van onze medewerkers heeft al veel ervaring 
met dit systeem. Ik heb in de dagen voor de Erfgoeddag 
dan ook een paar tests gedaan samen met Bruno Kayaert, 
Peggy Mertens en Marlies Van Tichelen en er waren toch 
wat technische aandachtspunten die moesten worden 
aangepakt. In de presentatie werd het takkenpakket 
van Douane en Accijnzen gesitueerd vanaf de 18de eeuw 
tot op heden en vanuit onze collectie geïllustreerd met 
enkele frappante voorbeelden van zaken die door onze 
voorgangers aan het licht werden gebracht. 
 

In overleg met Bert Verhoeven en Ann Van Puymbroeck 
werd ondertussen tevens de promotie uitgerold, via 
de website van de Erfgoeddag en onze eigen kanalen. 
Op aansturen van administrateur-generaal Kristian 
Vanderwaeren werd ons aanbod overigens ook gericht 
verspreid over de collega’s binnen de AAD&A en dat 
was duidelijk te merken aan de inschrijvingen. Er moest 
gewerkt worden met reserveringen en er waren 83 
personen aangemeld. Uiteindelijk telden we op 24 april 
een 70-tal deelnemers en dat is toch een heel mooie 
opkomst. Opvallend was dat ongeveer twee derde van de 
deelnemers actieve of voormalige douaniers waren. 

Het derde luik in ons aanbod is als het ware een epiloog 
voor de Erfgoeddag. Bruno Kayaert heeft met veel 
inzet en volharding een aantal 3D-animaties gemaakt 
van materiaal gebruikt binnen onze administratie 
dat ook letterlijk “licht in het duister” bracht, zoals de 
stormlantaarn of het lichtpistool. Ook die kan u dus 
driedimensionaal bekijken op onze facebookpagina. Hoe 
Bruno te werk is gegaan, leest u in een aparte bijdrage 
over ‘fotogrammetrie’ elders in deze nieuwsbrief.

Hoe kijken jullie erop terug?

Het was enerzijds zeker even wennen om enkel de digitale 
kaart te kunnen trekken. Het blijft voor mij persoonlijk toch 
een vreemde ervaring om een uur tegen een scherm te 
praten met nauwelijks de mogelijkheid tot interactie met 
je publiek. Ik hoop dus van harte dat we voor de volgende 
edities opnieuw bezoekers in de museumruimte kunnen 
verwelkomen. Inhoudelijk is de voorbereiding voor 
“Duistere Praktijken” overigens relatief makkelijk om te 
vormen tot een “normale” tentoonstelling, dus kunnen we 
daar later mogelijk nog eens mee uitpakken.

Eén van de incidenten die in de presentatie 
werd opgenomen, was de ontdekking van 
een gasfles gevuld met 55,5 kg cocaïne, die 
bevestigd was aan de kiel van een schip in de 
haven van Zeebrugge op 26 november 1989 
(Collectie D&A-museum).

F E E S T E D I T I E E R F G O E D D A G \\

Anderzijds bereik je met een online aanbod als dit vlot heel 
wat mensen die anders niet zo makkelijk in het museum 
geraken en dat is zeker een troef. Een voordeel van dit 
digitale gegeven is dat het ook mogelijk is om je aanbod 
tot kort voor de start bij te sturen of aan te vullen. Dat ligt 
heel wat moeilijker bij fysieke opstellingen.
Niet alles liep op wieltjes bij de voorbereiding, maar de 
aandachtspunten werden besproken binnen het team en 
ook dat was een interessant onderdeel van het leerproces. 
Voor een eerste keer kunnen we toch wel stellen dat we 
heel tevreden zijn met de opkomst en het aanbod werd 
bovendien gesmaakt, gezien de vele positieve reacties. 

Ondanks de corona-beperkingen 
kon het D&A-museum digitaal een 
vrij breed en gevarieerd programma 
aanbieden en we kijken dus met 
plezier terug op de Erfgoeddag 2021. 

Op naar een volgende editie!

Eén van de beelden in onze terugblik is  
deze opname van conservator Marcel Buyst 
tussen het talrijk opgekomen publiek tijdens 

het Erfgoedweekend 2003 met als thema 
“Op Reis” (collectie D&A-museum,  

foto Francis Huijbrechts).
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FOTOGRAMMET

INTERESSANTE TECHNIEK 
VOOR HET D&A-MUSEUM

Scannen, kopiëren en printen zijn de dag van 
vandaag termen die geen verduidelijking meer 
nodig hebben. Fotogrammetrie 1 is misschien 
niet bij iedereen gekend, laat staan dat je je 
kan voorstellen wat de collega’s er in het D&A-
museum mee aan moeten.
Wanneer je een kopie wenst van een mooie, 
oude foto op papier zonder tussenkomst van 
een fotozaak, zal je de betrokken foto eerst 
inscannen en vervolgens de digitale versie op je 
computer uitprinten met de hulp van de printer. 
Wel onze museummedewerker Bruno Kayaert 
kan met de techniek van fotogrammetrie 
3D-modellen printen van, bijvoorbeeld, 
opgestelde objecten in de permanente 
tentoonstelling van het D&A-museum. Die 
gekopieerde voorwerpen zijn na de nodige 
bewerking van het gescande computermodel, 
accurate replica’s van het originele, waardevolle 
en kwetsbare voorwerp. De kopieën worden in 
een kunststof, laag per laag afgedrukt.

9\

FOTOGRAMMETRIE VINDT HAAR WEG 
NAAR HET D&A-MUSEUM

Tijdens onze week van Krokuskriebels kunnen die kopieën 
dan bijvoorbeeld gekleurd en mee naar huis genomen 
worden door de jonge bezoekers als aandenken, maar 
ook volwassenen met visuele beperkingen, die toch 
ook regelmatig langskomen, kunnen deze voorwerpen 
betasten zonder dat ze schrik moeten hebben iets stuk 
te maken.
Er is ook nog een andere toepassing mogelijk. Neem 
bijvoorbeeld een dienstwapen. Dankzij de fotogrammetrie 
wordt eerst een 3D-scan gemaakt van het voorwerp. De 
driedimensionale beelden kunnen we dan gebruiken 
om een tekst over de specifieke kenmerken van 
onze dienstwapens te illustreren op de website of de 
facebookpagina. De lezer heeft dan de mogelijkheid om 
het virtuele 3D-object (lees dienstwapen) te draaien en 
te keren om het zo goed mogelijk te onderzoeken en te 
bekijken. 

VEEL OVERLAPPENDE FOTO’S MAKEN

Fotogrammetrie is dus een methode om aan de hand 
van foto’s van het te kopiëren voorwerp snel de vorm, de 
ligging en de afmetingen van objecten exact te bepalen. 
Hoe meer foto’s hoe gedetailleerder het resultaat ook zal 
zijn.
Het is ook nodig om veel ‘overlappende’ foto’s te maken 
vanuit alle hoeken van het voorwerp. Een foto is een 
2D- (platte, zonder diepte) weergave van het object. Als 
men echter twee bijna dezelfde foto’s neemt maar uit 
een lichtjes verschillende hoek, dan kan de computer uit 

dat verschil informatie i.v.m. de diepte halen. Dit is exact 
hetzelfde wat de hersenen doen met de 2D - beelden die 
onze ogen maken van hetgeen ze zien. Hierdoor krijgen 
we dieptezicht.

De foto’s worden op orde neergelegd.
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VAN EEN PUNTENWOLK TOT EEN 3D-MODEL

Dankzij de gescande foto’s kan de computer alle 
kenmerken bepalen en meten. Elke meting wordt in een 
virtuele ruimte weergegeven en dit ziet eruit als een wolk. 
Dat wordt in het jargon een ‘puntenwolk’ genoemd. Vanuit 
deze wolk maakt de computer dan een 3D-model.

Er zijn echter nog criteria waar ‘een goede’ foto aan moet 
voldoen om de fotogrammetrie te kunnen toepassen. 
Er mogen geen (of toch niet te veel) schaduwen zijn, de 
overlap tussen de foto’s moet minstens 80% bedragen en 
de belichting moet van die aard zijn dat alle details goed 
waarneembaar zijn.
“De techniek die Bruno gebruikt om op een kleine ruimte 
vlot foto’s te kunnen nemen, is de volgende: het voorwerp 
wordt op een draaitafel gezet die voor een zwarte 
achtergrond staat. Dit laat toe om met zo weinig mogelijk 
aanpassingen aan de camera en het statief de nodige 
foto’s te nemen. Als deze techniek niet werkt dan moet 
Bruno alsnog het voorwerp in een grote open ruimte 
zetten en letterlijk met de camera in 
de hand eromheen stappen om foto’s 
te nemen. Dit levert soms wel foto’s 
van een iets mindere kwaliteit op.” 
Met behulp van speciale software 
kunnen de driedimensionale 
plaatsen van alle punten in de foto’s 
bepaald worden. Deze punten 
worden omgezet in een nauwkeurig 
3D-model. 

Eenmaal het ruwe 3D-model klaar 
is, moet het nog bewerkt worden 
om gaatjes en andere fouten te 
corrigeren. 

Om het 3D-model uiteindelijk te 
printen, moet men het in een ander 
softwareprogramma invoeren dat 
het model vervolgens in schijfjes 
snijdt waardoor de printer het model 
laag per laag kan afprinten.

Tekst: BK en AVP
Foto’s: BK
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// F O T O G R A M M E T R I E V I N D T H A A R W E G N A A R H E T D & A - M U S E U M .

Zo ziet een ‘puntenwolk’ eruit.

Opgebouwd object met textuur

Noot 1: Fotogrammetrie is de wetenschap en techniek die zich 
bezighoudt met het bepalen en beschrijven van afmetingen, vorm 
en ligging van objecten. De techniek is ontstaan op hetzelfde 
ogenblik als de fotografie en word nog steeds gebruikt in de 
cartografie. Dit is tevens de hoofdtoepassing. Google Earth maakt 
gebruik van Fotogrammetrie om de landschappen te genereren.
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DE ELEMENTEN VOOR HET LOGO

Een goed logo moet voldoen aan verschillende kenmerken: 
liefst origineel, het ontwerp moet aanspreken en toch 
makkelijk herkenbaar zijn maar liefst niet aan trends 
onderhevig. Tussen alle elementen moet er bovendien 
een logisch verband zitten.
In eerste instantie moest het 
logo verwijzen naar onze 
administratie. Daarom nam 
Bruno een kepie ter hand. Dat 
logo bestaat uit twee gekruiste 
caducea en een kokarde in de 
Belgische driekleur. Hij ging 
voor een modernere en meer 
vereenvoudigde versie voor het 
ontwerp van de badge.

De caduceus is een staf waar zich in tegenovergestelde 
richting twee slangen omheen winden, wat heel duidelijk 
te zien is vooraan in het logo van de Chinese en Finse 
collega’s.  Dit symbool is universeel. De meesten zullen het 
symbool kennen als de staf van van Hermes, de Griekse 
god van de handel..

Caduceus (Latijn: afgeleid van het woord caduceator, wat 
heraut of onderhandelaar betekent) is een staf die een 
koerier of onderhandelaar ongehinderde doorgang moest 
verlenen in het oude Griekenland.
Verschillende andere douanediensten in het buitenland 
gebruiken ook de caduceus in hun logo. 

Het volgende element is de “M”, een veelgebruikt en 
herkenbaar onderdeel van museumlogo’s. In het logo van 
onze badge staat de letter M voor het D&A-museum dat 
in beweging is. 
De letter staat achteraan maar heeft toch een 
indrukwekkende grootte. Dit symboliseert het feit dat 
het D&A-museum in eerste instantie een onderdeel 
(achteraan) is van onze administratie, maar toch ook een 
belangrijke taak (grootte) te vervullen heeft op het gebied 
van opleiding en communicatie.
Bruno: “Ik had hier ook kunnen kiezen voor de klassieke 
zuil die ook veel voorkomt in logo’s maar dat verwijst te 
veel naar een gebouw. Aangezien ons D&A-museum 
geen eigen gebouw heeft, ligt de nadruk meer op de 
inhoud van het museum.”
De blauwe  achtergrond is dan weer een verwijzing naar 
de kleur van het uniform. De keuze voor het zilver/grijs 
voor de details heeft enkel een puur esthetische waarde. 
Het is wel zo dat er voor de M een verschil in kleur is tussen 
het ontwerp en de kleur van de gebruikte borduurdraad 
van de badge. Op de badge is de M in het echt donkerder 
vanwege het contrast. 

Het idee om een badge voor ons D&A-museum te 
ontwerpen is gerijpt in de periode toen Bruno er nog 
als vrijwilliger werkte. Niet zo vreemd, want hij is een 
fervent verzamelaar van kentekens en maakt ook zelf 
ontwerpen. Hij had niet veel moeite om het Dagelijks 
Bestuur te overtuigen…

EEN BADGE ALS AANDENKEN

Bruno: “Na een schoolbezoek aan het D&A-museum is 
het idee ontstaan om een speciaal ontworpen badge voor 
het museum aan te bieden aan bezoekers als aandenken. 
Ik ging ervan uit dat kinderen en studenten zeker gretige 
afnemers zouden zijn.”

Eenmaal het initiatief werd goedgekeurd, ging hij meteen 
aan de slag. Bruno koos voor een model dat op de 
kleding kan worden aangebracht met velcro. Dat geeft de 
mogelijkheid om één badge op verschillende voorwerpen 

te kleven: dan eens op de 
rugzak, dan de trui of de 
mantel.

NIEUW! EEN BANIEUW!  
EEN BADGE VOOR HET D&A-MUSEUM

Achterkant voorzien van velcro.

Voorkant van de badge. Kenteken Belgische Douane en Accijnzen.
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We hopen dat de gloednieuwe badges ook bij de collega’s 
en andere bezoekers enthousiast onthaald zullen worden,  
zodra de coronamaatregelen het toelaten uiteraard. We 
kijken er alvast naar uit!

(BK en AVP)

Overhandiging van de eerste badges van het D&A-museum  
aan administrateur-generaal K. Vanderwaeren en D&A- museumvoorzitter S. De Schrijver.

// N I E U W ! E E N B A D G E V O O R H E T D & A - M U S E U M

KLAAR VOOR ONZE BEZOEKERS

Inmiddels zijn de badges netjes geborduurd afgeleverd 
op het Secretariaat van ons museum.  We schonken 
de allereerste D&A-museumbadges aan onze 
administrateur-generaal Kristian Vanderwaeren en onze 
voorzitter Sabine De Schrijver.

Noot: De caduceus is echter niet te verwarren met de esculaap 
of de staf van Asclepius, deze laatste heeft namelijk maar 
één slang om de staf en werd uiteindelijk het symbool van de 
westerse geneeskunde.

Verschillende andere 
douanediensten gebruiken ook de 
caduceus in hun logo: kentekens van 
Tsjechië, Rusland en Oekraïne.

Bronnen: 

www.shamahuis.nl en www.encyclo.nl
Foto’s: copyright Bruno Kayaert
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Marc, hoe ben je bij onze administratie
terechtgekomen?

Direct na mijn middelbaar onderwijs kon ik aan de slag 
bij de Post, maar aangezien mijn vader douanier was, 
moedigde hij me aan om ook deel te nemen aan een 
Staatsexamen voor een functie bij Financiën. Zo gezegd, 
zo gedaan. Dat was in 1978. Toen werden echter ook 
alle jonge mannen nog opgeroepen voor een verplichte 
legerdienst. Ik werd voor Soest in Duitsland aangeduid 
en verbleef er 8 maanden, schaars onderbroken door 
een week of twee verlof. De reis van en naar Duitsland 
gebeurde met speciaal ingerichte treinen, waarop 
we ook steevast bezoek kregen van douaniers die 
onze bagage vooral controleerden op een teveel aan 
meegebrachte sigarettensloffen, langspeelplaten en 
ander audiomateriaal, die we in Duitsland taksvrij konden 
aankopen. We leerden al vlug hoe we konden voorkomen 
dat er rechten en boetes moesten betaald worden en 
verdeelden bijvoorbeeld de langspeelplaten onder elkaar, 
zodat het ingevoerde bedrag beneden het plafond van de 
vrijstellingen bleef. Ik weet het: ‘Dat mag niet’, maar ik was 
toen nog geen douanier... 

Hoewel... dat veranderde snel. Thuis hadden ze namelijk 
een brief ontvangen die meldde dat ik geslaagd was voor 
het examen en dat ik een keuze mocht maken uit de 
verschillende administraties binnen de FOD Financiën. 
Omdat ik in Duitsland zat, had mijn vader de vrijheid 
genomen om de brief te openen, máár ook om in mijn 

INTERVIEW MARINTERVIEW MARC VERGAUWEN

plaats te kiezen. Logisch dat hij aan ‘Douane en Accijnzen’ 
de prioriteit gaf. Zijn wens werd vervuld en begin 1980 kon 
ik starten als financiebeambte (nu financieel medewerker) 
in het grenskantoor Wuustwezel. 

Dat was een immens druk kantoor aan de grens met 
Nederland, kon je het redden zonder ervaring?

Ik werd, bij wijze van spreken, meteen in het diepe 
gegooid. De initiatiecursus van drie maanden die 
beginnelingen kregen binnen onze administratie was voor 
mij pas voorzien op het einde van het jaar. Daarom werd 
ik wellicht ingedeeld bij de groep doorwinterde maar ook 
oudere collega’s die me het vak al doende aanleerden. Die 
mensen deden hun best om me wegwijs te maken in de 
wirwar van verschillende documenten (T1,T2, invoer met 
136, uitvoer met EX 63, de Carnet ATA en andere) die ik 
moest geldig maken als in- en uitgaansbediende, maar ik 
miste het af en toe wel om met de jongere garde binnen 
ons team op te trekken. Dat had geregeld kunnen worden, 
want we werkten namelijk in een ploegenstelstel van 
vroege, late, nacht en weekends. 



19\/18

Na twee jaar werd er beslist om de werking van het 
kantoor van Wuustwezel af te bouwen. Het stijgende 
vrachtverkeer bezorgde zware overlast aan de dorpskern 
en een gloednieuw douanegebouw werd opgetrokken 
langs de E19 te Meer. Gezien de shiftregeling was het 
voor mij vrijwel onmogelijk om met de fiets of het 
openbaar vervoer daar te geraken vanuit mijn woonplaats 
Kalmthout. Om die reden vroeg ik mijn overplaatsing en 
werd gemuteerd naar het kantoor Essen-Dorp. 

In Essen, ook een grensdorp met Nederland en 
vlakbij Kalmthout, waren er op dat moment twee 
douaneposten: Essen-Dorp en Essen-Station. Dit station 
met internationale allures was in Europa zeer gekend. Hier 
moesten reizigers die plannen hadden om naar Zuid of 
Noord- Europa te reizen verwisselen van treinen. 

Maar ik werd aangesteld om in het kantoor van Essen-
Dorp te werken waar het wegverkeer passeerde van 
en naar Roosendaal (NL). Ik voelde me er al gauw thuis, 
want er waren ook veel jonge collega’s aan de slag en 
mijn job verschilde weinig van die in Wuustwezel. Tenzij 
misschien, dat ik in dit kantoor ook verantwoordelijk was 
om te werken met ‘het Anker’ wat enerzijds dienst deed 
als zegelmachine maar anderzijds ook een hulp was bij de 
boekhouding van het kantoor. Zodra je een document in 
de voorziene gleuf stopte, zette de machine een groene 
zegel op de achterzijde van het formulier. Nadien moest 
je met de hand de verschuldigde invoerrechten, BTW en 
accijnzen per document intypen. Die bedragen werden 
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opgeslagen en na een maand kon je via deze machine 
dan een overzicht bekomen van al de ingebrachte 
verschuldigdheden, wat op zich handig was voor de 
periodieke totaalstaten voor de boekhouding. Voor deze 
job kreeg je 900 Belgische frank (=€ 22,31) per maand 
extra uitbetaald.

Was het niet in Essen dat je je echtgenote en oud-
collega Marlies hebt leren kennen?

Ik kende haar niet van op het werk, maar ontmoette 
haar voor het eerst op een busreis naar Luxemburg met 
Mercurius, de plaatselijke vriendenkring van douaniers 
te Essen. Wie had toen kunnen vermoeden dat we 
uiteindelijk nog samen voor het D&A-museum zouden 
werken? 

Ja.... maar voor je bij het D&A-museum kwam als 
secretariaatsmedewerker, heb jij toch nog jaren voor 
de Gewestelijke Inspectie op de Directie Antwerpen 
gewerkt niet?

Ja, ongeveer 30 jaar lang heb ik gewerkt voor de 
Gewestelijke Inspectie 3. Ik verliet mijn kantoorjob in 
Essen-Dorp omdat het verlies van de shiftvergoeding 
en de vergoeding voor wapendracht niet opwoog tegen 
het gemak van een dagtaak. Na een korte tewerkstelling 
in de haven van Antwerpen op het KB 338, kreeg ik de 
gelegenheid om voor de directie te Antwerpen te werken. 
Op dat moment telde die vier Gewestelijke Inspecties, 

iedere dienst met andere verantwoordelijkheden. 
Aan het hoofd van onze dienst stond de toen 
gewaardeerde adjunct-directeur (nu adviseur) Jos De 
Vos. Hij was verantwoordelijk voor de goede werking 
van de douanediensten en het personeel in de regio’s 
Antwerpen-Zuid en -West. Wij behandelden vooral 
personeelsdossiers en waren op de hoogte van het wel en 
wee van vele collega’s. Op zich een zeer boeiende materie 
maar ik droeg het motto “horen, zien en zwijgen” wel hoog 
in het vaandel. Het ging niet altijd om een vermelding 
‘uitstekend’ op de persoonlijke fiche, begrijp je wel...

Wanneer ben je precies bij het D&A-museum 
terechtgekomen?

Als gevolg van de kanteling werd ik in januari 2015 
ingedeeld bij het Museumsecretariaat. Daar werd ik door 
de conservator meteen ingezet bij de werking van het 
Depot en Documentatiecentrum. Zo stond ik in overleg 
met Francis onder andere in voor de administratieve 
afhandeling van de aanwinsten of het beantwoorden 
van de vragen die we vrij regelmatig binnenkregen. Het 
ging bij mij vooral om mensen die op zoek waren naar 
informatie over hun voorouders-douaniers. Ik keek na 
of de dienststaten voorhanden waren en die werden dan 
gescand en verstuurd. Als wij ze niet in ons beheer hadden 
dan verwees ik de aanvragers door naar het Algemeen 
Rijksarchief. 

Ik herinner me ook nog een leuke anekdote uit die tijd: 
tijdens de middag stapte ik vaak alleen naar de kantine 
van de Nederlandse collega’s want daar dienden ze warme 
soep op. Je moest wel voor je eigen brood zorgen. Nu, ze 
keken me de eerste keren maar vreemd aan toen ik mijn 
boterham rechtstreeks gewoon uit het vuistje opat. Zij 
gebruikten immers allen een bord en namen mes en vork 
om hun brood te eten... We woonden en werkten bij wijze 
van sprake vlak naast elkaar en er waren tussen ons toch 
zovele kleine verschillen in dagelijkse gewoonten...
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Voor de digitale ontsluiting van de collectie heb ik vooral 
systematisch archiefstukken gescand of gefotografeerd. 
Bij de dossiers Geschillen, die aan het Rijksarchief worden 
overgedragen, gaat het om vele duizenden foto’s. Toch 
een echt monnikenwerk.

Een ander groot project was de verhuis van een deel 
van het Documentatiecentrum, van het archieflokaal 
in de Spitsenstraat naar het FC Noordster. Die verhuis 
was behoorlijk omvangrijk en verliep ook niet altijd 
even makkelijk. Er waren soms onvoldoende mensen 
of voertuigen ter beschikking, we hadden ook niet altijd 
veel gelegenheid om de stukken goed in te pakken en 
natuurlijk ook weer uit te pakken na aankomst. Dat heeft 
toch wel enkele maanden gevraagd. 

Ik werd eveneens ingezet bij evenementen zoals de 
Erfgoeddag of openingen van tentoonstellingen. Er 
is in het Museumsecretariaat ook altijd wel wat te 
doen, of het nu gaat om het opmaken of aanpassen 
van de inventarisfiches van de fotocollectie of om de 
verzending D.A.-Museumnieuws... Het was ook leuk om 
individuele bezoekers op te vangen die zonder afspraak 
de museumruimte wilden bezoeken. Het kon natuurlijk 
geen volledige gidsbeurt zijn, maar de begeleiding werd 
wel geapprecieerd.

Hoe was het om te vertrekken in volle coronatijd?

Het is zeker raar dat je de meeste collega’s door de 
omstandigheden een jaar lang niet hebt gezien. Mijn 
pensioen begon officieel op 1 mei 2021, maar ik was op 1 
april voor het laatst in de Noordster in Antwerpen om de 
kasten leeg te maken en m’n laptop in te leveren. Het pakte 
me wel om na ruim 40 jaar bij de douane op die manier, 
met stille trom, afscheid te moeten nemen. De collega’s 
hadden wel een geschenk voorzien, maar omwille van 
de richtlijnen konden er die laatste dag maar enkelen van 
hen aanwezig zijn. 

Nog een woordje als afsluiter, Marc?

Wel, dan wil ik iedereen bedanken voor de goede 
samenwerking, zowel de nog actieve als de voormalige 
collega’s en natuurlijk ook de medewerkers van het 
D&A-museum. 

Interview door Anne Van Puymbroeck en 
Francis Huijbrechts
Foto’s: Archief D&A-museum
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SNUS OF ZUIGTABAK

Steeds vaker komen onze collega’s Snus ook hier tegen 
zoals bijvoorbeeld in nachtwinkels. Het op de markt 
brengen van Snus is echter in heel Europa verboden, 
hoewel men voor Zweden wel een uitzondering heeft 
gemaakt. Onze collega’s hebben bij het aantreffen van 
Snus  echter enkel een stopfunctie, hoewel er tabak in 
zit. Er is wel geen accijns verschuldigd omdat Snus niet 
gerookt wordt.  Bij een overtreding inzake Snus wordt de 
zaak overgedragen aan  de FOD Volksgezondheid.

Niet zo vreemd als je weet dat ook Snus heel 
kankerverwekkend is. Dus neen, een gezond alternatief 
voor het roken van sigaretten is het niet!

Tekst: AVP
Foto’s: Pixabay free images: u_l8l4zfjd - Bengt Wiberg - 
Jimmie Hjärtström

Snus, dat uitgesproken wordt als snuus, is een Zweeds 
woord voor zuigtabak. Het is in Scandinavië onder 
de rokers in opgang gekomen als alternatief voor 
de sigaretten, die men niet langer mocht roken in 
openbare ruimtes vanwege het gezondheidsgevaar. 

Snus is tabak in een vochtige poedervorm dat verpakt 
wordt in een soort theezakje, dat je handig kan inbrengen 
tussen je tanden en je bovenlip. Je moet er ook niet op 
kauwen zoals bij pruimtabak, maar rustig afwachten tot 
de nicotine vrijkomt en via het speeksel en de bloedvaatjes 
verspreid wordt in het bloed. Zo krijgen de gebruikers 
ervan  toch hun nicotine binnen, zonder dat ze daarvoor 
tabak moeten verbranden.

OBJECT IN DE KIJKER: 
SNUS OF ZUIGTABAK
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COLLEGA LOUIS
“…af en toe spitte collega Louis een 
plantje uit met zijn aardappelschiller, 
om het vervolgens voorzichtig in te 
pakken en als kleinood mee naar huis 
te nemen…” 

VAN KINDSBEEN AF 

Op 4 maart 1863 werd Louis Magnel 
geboren te Gent. Op jonge leeftijd moest 
hij echter al in zijn eigen onderhoud 
voorzien, want zijn vader stierf toen Louis 

slechts 9 jaar was en zijn moeder volgde 7 
jaar later. Gelukkig voor hem, was hij thuis 
in het militaire leventje omdat zijn vader 
daar jarenlang gediend had als officier bij de 

administratieve diensten. Het lag voor de hand 
dat Louis ook die weg uitging. 

In zijn vrije tijd haalde Louis van kindsbeen af zijn 
hartje op aan het bestuderen van planten. Door 
zelfstudie maakte hij zich al gauw een uitgebreide 
botanische kennis eigen. Wat hij geleerd had, 
zette hij ook meteen om in de praktijk. Hij zocht 
in velden en langs wegen de verschillende planten 

op en legde een eigen herbarium aan. Minutieus 
hechtte hij de gedroogde planten op papier vast. In 

sierlijke letters benoemde hij het met zijn populaire en zijn 
botanische naam en vulde dat aan met de vindplaats en 
de datum waarop hij het plantje vond. 
Toch zou hij zijn carrière niet in het leger verder uitbouwen. 
Op 23-jarige leeftijd stapte hij eruit als onderluitenant en 
trad in dienst bij onze administratie. 

VAN HOT NAAR HER 

Op de eerste dag van de grote vakantie van het jaar 1886 
begon hij als onderbrigadier te Weelde, een plaatsje aan de 
Nederlandse grens ten noorden van Turnhout. Een ideale 
omgeving trouwens om plantjes te verzamelen... Hij nam 
echter ook zijn loopbaan ernstig en slaagde al gauw voor 
opsteller. Dit zorgde er wel voor dat hij gemuteerd werd 
naar Antwerpen - wellicht in het havengebied - voor twee 
jaar. We lazen in zijn personeelsfiche dat hij na een jaartje 
al naar een andere plek aan de grens met Nederland 
mocht verhuizen vanwege een nieuwe benoeming; hij 
werd verificateur te Essen. Het buitenleven liet dus niet 
lang op zich wachten. 

Ondertussen was hij ook gehuwd en samen kregen ze vier 
kinderen.

COLLEGA LOUIS MAGNEL  
WAS EEN BEKEND PLANTKUNDIGE 

Woonhuis van Louis Magnel toen hij in Essen woonde,  
tevens het geboortehuis van zijn zoon Gustaaf.
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Louis Magnel, 1863-1930
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Als federaal ambtenaar lag het voor de hand dat hij niet 
zijn hele loopbaan in Essen zou kunnen doormaken. Op 15 
februari 1897 kwam hij als dienstdoend controleur terecht 
in Roesbrugge (West-Vlaanderen), waar hij hetzelfde jaar 
nog werd benoemd tot controleur 3de klasse met een 
jaarwedde van 3.150 Belgische frank of 78,09 euro. Hij 
betrok er een huis aan de brug over de IJzer, dat later, in 
1940, nog vernield zou worden door de Engelse soldaten 
die de brug opbliezen om hun aftocht te dekken naar de 
evacuatiestranden bij Duinkerke. Na 8 jaar Roesbrugge 
(1905) werd Louis controleur 1ste klasse te Nieuwpoort. 

Een jaar voor de Eerste Wereldoorlog uitbrak, startte Louis 
met het publiceren van artikels van botanische aard in het 
‘Bulletin de la Société de Botanique de Belgique’. Dat zou 
hij blijven doen voor de volgende 17 jaar. 
WOI brak uit en de gevechten rond de Ijzer waren bloedig. 
Hij vluchtte naar Koksijde, maar bleef zijn functie wel 
getrouw uitvoeren. 
Tijdens de bombardementen verloor Magnel, jammer 
genoeg, een gedeelte van zijn herbarium waar hij de laatste 
30 jaar aan gewerkt had. Toch bleef hij niet bij de pakken 
neerzitten en langzaam maar zeker vulde hij het verloren 
deel weer aan. Voor zijn onderzoek van de Belgische Flora 
tijdens de periode van 1923-1925 kreeg hij de prestigieuze 
Crépin-prijs (naar de Belgische plantkundige François 
Crépin, 1830-1903). 
Louis eindigde zijn loopbaan bij onze administratie als eaw. 
inspecteur te Gent op 1 april 1928. 

HANDEN VRIJ VOOR PLANTKUNDE 

Hij had nu zijn handen vrij om zich weer voor de volle 
100% aan zijn hobby te wijden en dat vertaalde zich ook 
in erkenning in de wereld van plantkundigen. Samen met 
professor M. Bertrand van Malonne publiceerde hij een 
nieuwe uitgave van de synopsis van de Belgische flora 
van M.C. Alexis. Was hij aanvankelijk een gewoon lid van 
de ‘Société Royale Botanique de Belgique’, dan klom hij op 
tot voorzitter van deze vereniging in 1927. 
Twee jaar later werd hij ook lid van de jury die de 
10-jaarlijkse prijs van de botanische wetenschappen 
toekende en in 1930 was hij zelfs lid van het ‘Voorlopig 
Comité van de botanische sektie van het Nationaal 
Congres van de Wetenschappen’. 

Op 14 maart 1930 overleed Louis Magnel. Zijn plantkundig 
werk omvatte op dat moment 3.850 pagina’s en was van 
enorme waarde voor de studie van de Belgische flora. 
Gelukkig regelde hij voor zijn dood dat dit werk in handen 
zou komen van de Nationale Plantentuin (Meise). 

EEN BEROEMDE ZOON 

Over Louis wordt ook verteld dat hij veel aandacht schonk 
aan de opvoeding van zijn kinderen. Zelf had hij nooit de 
gelegenheid gekregen om te gaan studeren, vandaar 
dat hij ze aanmoedigde om universiteitsstudies aan te 
vatten. Die instelling wierp zeker zijn vruchten af. Zijn zoon 
Gustaaf, geboren te Essen op 15 september 1889, werd 
een beroemd bouwkundig ingenieur en professor aan 
de universiteit van Gent. Hij had een groot aandeel in de 
ontwikkeling van het span- en gewapend beton. 

Tekst: AVP 

Foto Louis Magnel uit de Ijzerbode  
5 mei 1976 

Woonhuis Louis Magnel en 
gevelplaat Gustaaf Magnel: MVT 

Bron: 
De Ijzerbode – 5 mei 1976 
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